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ABSTRACT  

 Rice is one of the most important crops to overcome food shortage. 
Development the agricultural equipment such as rice transplanter to 
appropriate our local conditions of climate, soil and rice varieties. Early 
maturity of very promising varieties which have a short vegetative period 
that limits the number of panicles. Dense planting of rice varieties can 
overcome the limitation of short vegetative period. Experimental work 
was carried out at Gemmiza Research Station and Meet El-Deba Rice 
Research Center. 

 The following activities were carried out: 
1. Modifying a Japanese rice transplanter to transplant at 15 cm 

between rows instead of 30 cm, to get double density of 36, 42, and 
48 hills/m2 instead of 18, 21, 24 hills/m2. 

2. Carrying out an experiment to evaluate the modified transplanter 
under skid spaces, water depth, and transplanting depths. 

3. Carrying a test included transplanter type before modifications, 
modified transplanter and the recommended methods of manual rice 
transplanting. Also, the effects of soil aging and water depth were 
studied. The second experiment included transplanting methods, rice 
varieties and plant densities. 

4. Invent seed distribution tray in nursery depending on seed numbers 
instead of seed weight or volume. 

5. Testing of the seed distribution under some factors of tray suction, 
seed level, and holes area and some rice varieties. 

 The most important results are: 
1. In general, the modified transplanter recorded rice grain yield 

increment of 10-15% more than the manual recommended methods 
and 25-30% more than the original transplanter type. 

2. Appropriate soil compaction to improve soil properties for getting 
more productivity was carried out by using transplanter. 

3. The transplanter after modification suits Egyptian conditions of soil 
and varieties. 

4. Seed distributor tray got the best distributions and good seedling The 
tray saved 20-40% of required seed quantity for mechanical 
transplanting. 
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ن تطـوير  أو ية الهامة للتغلب على نقـص الغـذاء  حد المحاصيل الغذائأرز عتبر الأي  

صـناف  أنا المحلية من المناخ والتربة وتوافق مع ظروفتللأرز المعدات الزراعيه مثل شتاله ا

والحديثة فى مصر لها فتـرة نمـو    ةصناف مبكرة النضج المبشرلأن اأحيث المختلفة رز لأا

هذه الاصناف النباتية لزيادة الكثافه ينبغى لذلك . ٢م/خضرى قصيرة مما يحد من عدد السنابل

ة فى محطة البحوث الزراعيـة  التجريبيإجراء المراحل خلال ولقد تم ذلك مع تقليل الحشائش 

  .رز بميت الديبة ـ كفرالشيخلأبالجميزة ومركز ميكنه ا

  :تيةلأالتجريبية اإجراء المراحل قد تم و  

 ـسم بين ال ٣٠سم بدلا من  ١٥تطوير الشتالة اليابانية لتعمل على   -١ فوف لتضـاعف  ص

 .٢م/جورة ٤٨،  ٤٢،   ٣٦الى  ٢م/ جورة ٢٤،  ٢١،  ١٨الكثافة النباتية من 

مسافات نمو مختلفة وكذلك مستويات ارتفـاع   عند جراء بعض التجارب لتقييم الشتالة إ  -٢

  .عمق شتلوماء 

عد التعديل والشتل اليدوى المنتظم بولى تشمل الشتالة  قبل ولأتم عمل دراستى مقارنة ا  -٣

التربة وارتفاع الماء والدراسة الثانية اشتملت  عتيقمن ناحية وكذلك مدة  توالموصى به 

على الشتالة قبل التعديل وبعد التعديل والشتل اليدوى بكثافات نباتيـة مختلفـة وبعـض    

داء الشتالة أثير هذه العوامل على بعض الصفات المحصولية وأرز ودراسة تلأصناف اأ

  .وخواص التربة

  .الحجمالكتلة أو تمد على العدد بدلا من ابتكار وحدة لتوزيع التقاوى فى المشتل تع  -٤

 متباينةوكذلك مساحات ثقوب  ةضغوط مختلفة ومسافات متغيرعند  اختبار وحدة التوزيع  -٥

  .وأصناف مختلفة

  :مايأتى النتائجواشتملت أهم 

بالمقارنة بالشتل اليدوى المنـتظم  % ١٥-١٠المعدلة  حققت زيادة فى الانتاجية  الشتالة   -١

  .مقارنة بالشتالة قبل التعديل% ٣٠-٢٠ة وحققت زياد

بإسـتخدام   نتاجيةلإالتربة لزيادة ا الحصول على مستوى تضاغط جيد لتحسين خصائص  -٢

  .الشتالة

  .صناف مختلفةلأ صبحت ملائمة للظروف المصريةأ عديلالشتالة بعد الت  -٣

% ٤٠ دفى حدووقد وفرت فضل بادرات لأفضل توزيع وأعطت أوحدة توزيع التقاوى   -٤

  .جورة بإستخدام الوحدة/بذرة ٥-٣عند زراعة من الآلى من التقاوى اللازمة للشتل 
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